a
D00028156

e
?{‘!

LEodd £ %5 3 P A
This-d ey vt S e e e e T B L
TN e . l
i

forthwAioretc By R TS e i
sclanieo ol 55 Gonoale-{-GRT- KNS —
UNITED STATES ATOMIC ENERGY COMMISSION
] ’_-
J
In the Matter Of: .
J. ROBERT OPPENHEIMER
! HSTORIAN'S OFFICE
*; LNVENTORY CONTROL
! .Isb_\_Lq._____
3
. & L% !l E_-‘:nx,;L_e__.__-
E £ cu | g . O
& gnag ) Folder
z §§§g E$ Place - Washington,-D.-C-
- %E"’ﬁggg;‘ :
S|3382835 = S Date - April 12, 1954
Sleass
| gjssissee e Pages..}..=.. 163
. mmhmmm L AR S ans sttt et b n b annny
g|Eg2zo84ex
.. | &[BOBoeso o
” KD v 0
o |
g o~
¥ a
. ol g =]
&[5 ' .
=3, ALDERSON REPORTING COMPANY , \a
§ § Official Reporters |
[=]
RS 306 Ninth Street, N. W. . 2
g fe . ’ * Telephones: NAcional 8-3406
1 Sg E Washington 4, D. C. , 8:3407
[
$ ASSOCIATES IN PRINCIPAL CITIES o
: 20120006255
Copy No, 8 ) ‘
\W¥ 32835 DocXd:354799 1145 1o o /




PAPICH ' UNITED STATES ATOMIC ENERGY COMMISSION
BOWND

PERSONNEL SECURITY BOARD

In the Matter of
J. ROBERT OPPENHEIM

- o e e mr e W dWe we mm m ke e ows e

Room 2022,

Atomic Energy Coumission,
Building T-3,

Washington, D. C.

The above entitled matter came on for hearimng before
the Board, pursuant to notice, at 10:00 o'clock a.m,.
PERSONNEL SECURITY BOARD:
DR, GORDON GRAY, Chairman.
DR, WARD V., EVANS, Member.
MR. THOMAS A. MORGAN, Member.
PRESENT .

ROGER ROBB, and | -
C. A, ROLANDER, JR., Counsel for the Board.

J . ROBERT OPPENEEIMER

LLOYD K. GARRISON,

SAMUEL J. SILVERMAN, and

ALLEN B. ECKER, Counsel for J. Robert Oppenheimer.
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WITNESS :

J ., ROBERT OPPENHEIMER

-
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DR, GRAY: 1 should like at this time to have the
reporters sworn, For the information of Dr, Oppenheimer and
. his counsel, the reporter is Anton Papich, Jr., the tramscriber
Kenneth V. Bowers. | |
{The reporter and transcriber were fhereupon duly
sworn by Dr, Gray,)
DR. GRAY: The hearing will come to order.
This Board, appointe& by Mr, K. D. Nichols, General
Mapager of the Atomic Eneréy Commission at the request of
Dr. j. Robert Oppenhéimar, is QompOSGG of the following
- members: Gordon Gray, Chairman, Ward V. Evans and Thomas A,
. Morgun. All members of the Board are present, and Board counse¢
Roger Robb and C.A_.Rolander.. Dr,§and Mre,. Oppenheimer are
présent. Present also are Mr, Lioyd K,'Garriéon, counsel
for Dra-Oppenheimer. Would you identify your associatesg?
MR, GARRISON: Samuel J, Silverman, my partnoer,
and Allen B, Ecker, associate of my firm.
DR, GRAY: An investigation of Dr. J. Robert
Oppenheim conducted under the provisions of section
10(b) (5)(B) (i - iii) of the Atomic Enmergy Act of 1946 has
revealed éertain information which cagts doubt upon the
eligibility ot,Dr.iOppenheimer for clearance for access to
restricted data as provided by the Atomic Energy Act of 1946,

This ipformation is as follows:

#’2835 DocId:364799 Page 4



| 3
This is a letter addressed to Dr. J. R. Oppenheimer,
the Institute for Advanced Study, Princeton, New Jersey,
dated December ?3, 1953, reading as follows:
. " '"Dear Dr. Oppenheimer:

"Section 10 of the Atomic Energy Act of 1946
places upon the Atomic Energy Commiassion the responsibility
for assuring that individuals are empioyed by the Commission
only when such employment will not endanger the common
defense and security. In addition, Executive Order 10450 of
April 27, 1953, requires the suspension of employment of any
individual where there exists information indicating that
his'employment may not be clearly consistent with the interests
0of the national security.

"As a result of additional investigation as to youf
character, associations and loyalty, and review of your
personnel security file in the light of the requirements of the
Atomic Energy Act ;nd the reqﬁiremants 0of Executive Order
10450, there has developed considerable question whether
your continued employment on Atomic Energy Commission work
will endanger the c¢ommon defense and security and wﬁether
such continued employﬁent is clearly consistent with the
interests of the national security. This letter is to advise
,' . _ you of the steps which you may take to assist in fhe

resolution of this question.

"The substance of the information which raises the

mazaas Docld:364799 Page 5
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question concerning your eligibility for employment on
Atomic Energy Commission work is as follows:"
Let the record show at this point. that Mr,
Garrison asked to be excused for a few minutes. .
"It was reported that in 1940 you were listed as a
sponsor of the Friends of the Chipese, People, an organization
which was characterized in 1944 by the House Committee
‘?n Un-American Activities as a Communist front organization.
it was further reported that in 1940 your name was included
on a letterhead of the American Committee for Democratic and
Intellectual Zreedom as a member of itg Nafional Executive
Committee, The American Committee for Democracy and Intellec-
tual Freedom was characterized in 1942 by the House
Committee on Un-American Activities as a Communist front
which defernded Communist teachers, and in 1943 it was
characterized as subversive and_un-American by a Special
Subcommittee of the House Commjttee on Apﬁropriations. It was
further reported that in 1938 you were a member of the Western
Council of the Consumers Union., The Consumers Union was
cited in 1944 by the House Committee on Un-American Activitigs
as a Communist fronf headed by the Communist Arthur Kallet,
1t was further reported that fou stated in }943 that you
were not a Communist, but had probably belonged to every

Communist front organization on the west coast and had signed

many petitions in which Communists were interested.

i

.
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5
"It was reported that in 1943 and previously you
were intimately associated with D;, Jean Tatlock, & member
of the Communist Party in San Frgncisco, and that Dr, Tatlock
. was partially responsible for foux'- association with
Communist front groups.
"It was reported that your wife, Katherine Puening
Oppenheimer, was formerly the wife of Joseph Dallet, a member
of the Communist Party, who was killed in Spain in 1937
tighting for the sﬁanish Republican Army.l it was further
reported that during the period of her agsociation with
Joseph Dallet, your wife became a member of the Communist
Party. The Communist Party has been designated by the
. ' * Attorney General as a subversive organization which seeks to
"alter the form of Government of the United States by
uncongtitutional means, within the purview of Executive Order
9835 and Executive Order 10450,
| It was reported that vour brother Frank Friedman
Oppenheimer became a member of the Communist Party in 19386
and hasg served as a Party organizer and as Educational
Director of the Proféssional Section of the Communist Party
in Los Angeles County. It was further reported that your
. brother's wife, Jackie Oppenheimer, was a member nf the
Communist Party in 1938; and that in August, 1944, Jackie
Oppenheiher assisted 1n-the organization of the East Bay

branch of the California Labor School. It was further

A% 32835 Doc1a:364799 Page 7
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reported that in 1945 Frank and éackie Oppenkeimer were
invited to aninformal reception at the Russian Consulate, that
this invitation was extended by the American-Russian Institute
of San Francisco and was forthe purpose of 1ntro&uc1ng famous
American sclentists to Russian scientists who were delegates
to the United Nations Conference on International Organization
being held at San Francisco at that time, and that Frank
Oppenheimer accepte& this invitation, It was further reported
that Frank Oppenheimer agreed to giﬁa a8 six weeks course on
"The Social Implications of Modern Scientific Development™

at the California Labor School, bqginning May 9, 1946, The

American~Russian Institute of San Francisco and the California

" Labor School have been cited by the Attorney General as

Communist organizationg within the purview of Executive Order
9835 and Executive Order 10450,

"it was reported that you have associated with
members and of!icialé 0of the Communist Party including Isaac
Folkoff, Steve Nelson, Rudy:Lambert, Kepneth May, Jack |
Manley, and Thomas Addis.

"It was reported that ydu were a subscriber to the
Daily Pepple's World, a west coast Communist newspaper, in
1941 and 1942,

"It was reported in 1950 that you stated to an
agent of the Federal Bureau of Investigation that you had in

the past made contributions to Communist front organizations,

.Pa'ge 8



”
although at the time &ou did not know of Communist Party
control or extent of infiltration of these éroups. You turther
stated to an agent of the Federal Bureau of Jnvestigation that

. sﬁme of these contributions were made through Isaac Folkott;
whom you knew to be a leading Communist Party functionary, .
because you had been told that this was the most effective
and direct way of helping these groups.

"It was reported that you attended a housewarming
parfy at the home of Kenneth and Ruth May on September 20,
1941, for which there was an admission charge for the benefit
! 0f The People’'s World, and that at this party you were in
. the company of Joseph W. Weinberg and Clarence Hiskey, who

. werel alleged to be members of the Commupist Party and to have
engaged in esplonage on bebalf of the Soviet Union. It was
further reported that you informed officials of the United
Stateg Department of Justice in 1952 that you had no
recoliection that you had attended such a party, but that since
it would have been in character for you to have attended such
a'party, you would nof deny that you were there.

f "It was reported that you attended a closed meeting
of the professional section of the Communist Party of Alameda

:. | County, California, which was held in the latter pgrt of July
or early August 1841, at your fesidence, 10 Kenilworth'Court,
Berkeley, California, for the purpose ofhearing an

explanation of a change in Communist Party Policy. It was -
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8
reported that you denied that you attended such a meeting and
that such a meeting was held in your home,

"1t was reported that you stated to an agent of the
Federal Bureau nf Invqstigatbn in 1850, that you attended a
meeting in 1940 or 1941, which may have taken place at the_
home of Haakon Chevalier, which was addressed by William
Schneiderman, whom you kpew to bhe a lehding functionary of
the Communist Party, 1In testimony in 1950 before the
California State Senate Committee on Un-American Activities,
Haakon Chevalier was identified as a mewmber of the Communist
Party in the'San Francisco area iﬁ the early 1940's."

Let the record show that Mr, Garrison has returned

. to the hearing room,

"It was reported'that you have consistently denied
that you have ever been a member of the Commun;st Party, |
It was further reported that you stated to a representative
of the Federal Bureau of lInvestigation in 1946 that you had
a chanée of mind regarding the policigs and politics of the
Soviet Union about the time of the'signing of the Soviet German
Pact in 1939. It was further reported that duriﬁg 1850 you
stated to a representative of the Federal Bureau of

. Investigation that you had never attended a closed i;eeting of
-the Communist Party;'and that at the tiné of the Russo-Finnish
War and the subsequent break between Germany and Russia in

1941, you realized the Communist Perty infiltration tactics
| .
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into the alleged anti-Fascist groups and became fed up

with the whole thing and lost what little interest you had,

It was further reported, however, that:

"{a) Prior to April, 1942, you had contributed
$150 per month to thé Communist Party in the San Francisco
Area, and that the last sucdh payment was zpparently ngde in
April 1942, immediately before.your entry into the atomic
bomb project.

"{b) During the period 1942-1945 various officials
of the Communist Party, including Dr. Hahnah Peteré, organizer
of the Professional Section of the Communist Party, Alameda
County, California, Bernadette Doyle, secretary of the
Alameda CountyVCommunist Party, Steve Nelson, David Adelson,
Paul Pinsky, Jack Manley, and Katrina Sandow; are reported
to have made st#tements indicating that you were then a
member of the Communist Party; that you could not be active
in the Party at that time: that your name should be removed
from the Party mailing list and not mentioned in anyway;
that you had talked the atomic bomb question over with Party
members during this period: and that several years prior to
1945 you had told Stéve Nelson fhat the Army was working on
an atomic bomb.

“{c) You stated in Arugust of 1943 that you did
not want anybody working for you on the Project who was a

member of the Communist Party, since "one always had a
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question of divided loyalty” and the discipline of the
Communist Party was very severe and not compatible with complet
loyalty to the Project. You turthtter gstated st that time that
you were reterfing only torpresent membership in the Communist
Party and not to people who had ﬁeen members of the Party,
You stated further that you ksew several individuals ther at
Los Alamos who had been members of the Communist Party. You
did not, however, identify such former members of the
Communist Party to the appropriate authorities. It was also
reported that during the period 1942-.1945 you were responsible
for the employment on. . the atom bomb Project of individuals
who were members of the Communist Party or closely
. associated with activities of the Communist Party,' including
Giovanni Rossi Lomanitz, Joseph W, Weinberg, David Bohnm,
Max Bernard Friedman, and David Hawkiﬁs. In the case‘of
.Giovanni Rossi Lomanitz, you urged him to work on the Project,
although you stated that you knew he had beeq very much of a
"Red" when he first came to the University of California and
that you emphasized to him that he must forego all politibal
activity if he came to the Project. In August, 1543, you
protested sgainst the termination of his deferment and
. ' requested that he be returned to the Project after his ‘entry
into the military service,. | |
"It was reported that you stated to represéntatives

of the Federal Bureau of Investigation on September 5, 19246,
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th#t you had attended a meeting in the East Bay and a meeting-

in San Francisco at which there were present persons defipitely

identified with the Cowmunist Party. When asked the purpose
. of the East Bay meeting and the identity of those'._ in attendance

vyou declined to answer on the ground that this had no bearing

on the matter ofinterest being discussed.

"It was reported that you attended 8 meeting at

tize home of Frank Oppenheimer on Jaﬁuary L, 1946, with David

Adelson and Paul Pinsky, both of whom were members of the

Communist Partyf It was further reported that you analyzed

some material which Pinsky hoped to take up with the

Legislative Convention in Sacramento, California,
. "It was reported in 1946 that you were listed as
Vice Chairman on the letterhead of the Independent Citizens
Committee of the Arts, Sciences, and Prpfessions, Inc., which
haé been cited as a Communist front by the House Committee
on Un-Amarican Activities, |

"1t was reported tﬁat prior to March 1, 18943,

possibly three months prior, Peter Ivanov, Secretary of the
sSoviet Consulate, San Francisco, approached George Charles
Eltenton for the purpose of obtaining information regarding
work heing done -at the Radiation Laboratory for the use of
Soviet scientisfs; that George Charles Eltenton subdequently
requested Haakon Chevalier to approach you concerning this

matter; that Haakon Chevalier thereupon approached you,
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either directly. or through your brother, Frank Friedman
Oppenheimer, in connection with this matter; and that Haakon
Chevalier finally advised George Charles Eltenton that there
was no chance whatsoever of dtaining the information, It was
further reported that you did not report this episode to the

appropriate authorities until several months after its

~ occurrence; that when you initially discussed this matter

with the appropriate authorities on August 26, 1943, you did
not Jdeﬁtify yourself as thé person who had been approached,
and you refused to identify Hmsakon Chevalier as the individual
who made the approach on behalf of George Charleerltenton;
and that it was not until several months later, when you were
ordered by a superior to do o0, that you so identified Haakon
Chevalier. I{ was further reported that upon your return to
Berkeley following your separation from the Los Alamos
Project, you were visited by the Chevaliers on several
ocecasions; and that yﬁur wife was in c¢ontact with Haakon and
Bgrbara Chevalier in 1946 and 1247,

"It was reported that in 1945 you expressed the
view that "there is a reasonﬁble possibility that it (the
hydrogen bomb) can be made,"” but that the feasibility of the
hydrogen bomb did not appear, on theoretical grounds, as
certain as the fission bomb appeared certain, on theoretical
grounds, when the Los Alamos Laboratory was started; and

that in the Autumn of 1949 the General Advisory Committee
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expressed the view that "dn imag:ln'ative and concerted attack
on the problem has a betterl than even chance of producing the
weapon within five years". It was further reported that in

. the Autumn of 1949, and éubsequently, you strongly oppdsed _
the development of the hydrocen homb; (1) §n moral grounds,
(2) by claiming that itwas not feasible, (3) by claiming that
there were insufficient facilities and scientific personnel
to carry on the development, and (4} that it was not politic-
ally desirable., It was further reported that'even after it
wag dJetermined, as a matter of national policy, to proceed
with dévelopment of a hydrogen bomb, you continued to oppose
the project and declined to cooperats fully in the project.
. It was further reported that you departed from your proper
role as an advisor to the Comﬁission by causing the distributi
separately a:;d in private;to top personnel at Los Alamos of
the majority and minority reports of the General Advisory
Committee on development of the hydrogen bomb for the purpose
of trying to-turn such top personnel against the development
of the hydrogen.bomb., 1t was further reported that you were
instrumental in persuading other ountstanding scientists not
to work on the hydrogem bomb broject;, and that the opposition
. : to the hydrogen bomb,' of wh__ich you are the most experienced,
most powerful, and most effective member, has definitely
i'slowed down its development. | |
"In view of your adcess to highly sensitive

i
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classified information, and in view of these allegnt_ions
which, until disproved, raisarquestions as to your verscity,
conduct and even your lcyalty, the Commission has no other‘
recourse, in discharge of its obligations to profect the
common defense snd security, but to suspend your clear‘ncei
until the matter has been resolved. Accordingly, your
employment on Atomic Energy Commission work and your-eligib1111
for ;ccess to Restricted Data are hereby aﬁspended, errectivg,
immediately, pending final determination of this matter.

"To assist in the resolution of this matter, you
have the privilege of appqarine before an Atomic Energy
Commission Personnel Security Board. To avail yourself of
the privileges nffordedyouiuﬁder the Atomic Energy Commission
hearing procedures, you must, within thirty days folloﬁing
recejipt of this letter, submit to me, in wrifing, your reply
to the information outlined above and reguest the opportunity
of appearing before the Personnel Security Board. Should
you signify your desire to appear béfore the Board, you will
be notified of the composition of the Beoard and may éhallenge
any member of it for cause. Such challenge should be
submitted within seventy two hourg of the receipt of notice
of compogsition of the Board.

"I1f no challenge is raiged as xto the members of the
Board, you will be notified of the date and place of

hearing at least forty-eight hours in advance of the date
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set for hearing. You'méy be present for the duration of the
haaring, may be representeﬁ by counsel of your own choosing,
and present evidence in your own behalf through witnesses,
. or by documents, or by both.

“Should you elect to have a hearing of your casa.
by the Personnel Security Board, the findings of the Board,
together with its recommendations reéardinz your eligibility
for employment on Atomic Energy Commission work, in the light
of Criteria for Determining Eligibility for Atomic-Energy
Commission Security Clearance and the requirements of Executive
Order 10450, will be submitted to me .

"In the event of an adverse decision in your case

. - by the Personnel Security Board, you will have an opportunity
to review the record made during your appéarance before the
Board and to request a review of your case by the Cbmnission's
ParsonnéI'Seéurity Review Board.

"If a written response is not received from you
within thirty days it will be assumed that you do not‘wish
to stmit any explanation for.further consideration. In that
event, or.should you not advise me io writing of your desire
to appear before the Personnel Security Board, a
determination in your casé will be made by mon the basis of
¥he existing record.

"l am enclosing hefewﬁh, for your infogmation and

~guidance, copies of the Criteria and Procedures for Determining

MW 3283% Docld:364799 Page .1?
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ﬁligibility for Atomic Energy Commission Security Clearance
and Executive Order 10450,

"This letter has been marked 'Confidential' to
maintain the privacy of this matter between you'and the
Atomic Energy Commission. You are not precluded from waking
use of this letter as you may consider appropriate,

"I have instructed Mr. William Mitchell, whose
address is 1901 Cﬁnstitution Avanue, N. W,, Washington, D. C.
and whosé telephone number is Sterling 3-8000, Extension 277,
to give you whatever further detailed information you may
desire with respect to the procédures t0 be followed in this
matter.,

. ' "Very truly yours, K. D, Nichols, General Manager.
"2 Enclosures. 1, Criteria & Procedures.
2. Exzecutive Order 10450," |
I think at this time, then, it would be appropriate
for the record to reflect Dr. Oppenheimer’'s reply of March 4,
1954, i‘shail now read Dr. Oppenheimer's reply.
This is a letter addressed to Major General XK, D,
Nichols, Genergl Manager, U. S, Atomic Energy Commission,
Washington 25, D. C.
. "Dear Genexal Nichols:
"This is in answer to your letter of December 23,
1953, in which the question is raised whether my continued

employment as a Consultant on Atomic Energy Commission work

' MW 32835 DocId:364799 Page 18
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"will endaqger the commbn defense and security and whether
~such continued employment is clearly cpnsistent with the
interests ofthe national security.’

. 7 ‘"Though of oousse I would have no desire to retain
an advisory position if my advice were not needed, I cannot
ignore the question you have raised, nor accept the suggestion
that I am untit for public service.

| "The items of so-called 'derogatory information'
get forth in your letter canmot be fairly understoa except
in the context of my life and my work. This answer is in the
form of a summary account of relevant aspects of my life in
more or less chronological order, in the c¢course of which I

. shall comment on the specific itéms in your letter. Through

this answer, and through the hearings before the Personnel

Security Board, which I hereby request, I hope to provide a

fair basis upen which the questions posed by your letter

may be resolved,

"The PreWar Period
"]l was born in New York in 1904, My father had come
to this country at the age of seventeen :rom Germany. He was

a successful businessman and quite active in community affairs,

My mother was born in Baltimore and before her marriage was

an artist and teacher of art. I ;ttended Ethical Culture School

and Harvard College, which 1 entered in 1922, I completed the

work for my degree in the spring of 1925. I thep left Harvard

NW 32835 DocId:364799 Page 19



18
to study at Cambridge University and in Goettingen, where in
the spring of 1927 I took my doctor's degree. The following
year 1 was National Research Fellow at Harvard and at the
. | " 'Cal‘itornia Insttute of Technology. Ip the following year I
was Fellow of thé International Education Board at the Universi
of Leiden and at the Technical High School in Zurich,
"in the spring of 1928, 1 returned to the Unjted
States. I was homesick for this couantry, and in fact I did
not leave it again for over nineteen years. I had learned a
great deal in my student days about the new physics; 1 wanted
to pursue this myself, to explain it and to foster its
cultivation., I had had many invitations to university positiono
. one or two in Europe, and perhaps ten in the United ‘Stat‘as. 1
.accepted concurrent appgintments as Agsistant Professor af
the California Institute of Technology in Pasadena and at
the University of California in Berkéley. For the coming
twelve years, 1 was to devote my time to these two faculties,
"Starting with a s5ingle graduate student in my
first year in Berkeley, we gradually began to buid up what
was to become the largest school in the country of gflduate‘
and post-doctoral study in theoretical physics, so that as
. time went on, we came to have between a dozen and twenty
paqble learning énd adding to quantum theory, nuglenr.physics,
relativity and other modern physics, As the number of students

increased, so in general did their quality: the men who

W 32835 Docld:364799 Page 20
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worked with me during those years hold chairs in wany of the

greaf centers of physics in this country; they have ﬁade

important contributions to science, and in many cases .to the
. atomic energy project. Bany of my students would accompany mé
to Pasadena in the spring after the Berkeley term was over,
so that we might continue to work together.

"My friends, both in Pasadena and in Berkeley, were
mbstiy faculty people, scientists, clagsicists and artists,
I studied and read Sanskrit with Arthur Rider. I read very
widely, but mostly classics, novels, plays 2nd poetry; and
I read something of othér parts of science. 1 was dot
interested in and did not read about economics or politics,
_l was almost wholly divorced from the contemporary scéne in
this country. I never read a newspaper Or a current magazine
like Time or ﬂarpef's; 1 had no radio, no telephone; 1 learned
of the stock market crash in the fall of 1929 only long
after the event; the first time I ever voted was in the
Presidential election of 1936. To many of iy friends, my
indifference to contemporary affailrs seemed bizarre, and they
often chided me with being too wmuch of a highbrow. I was
interested in man and his experience; I was deeply interested
in my science; but I had no understandiug of the relatiqps of
. man to his soclety.
"l sp8nt somé weeks each summer with my brother

Frank at our ranoch in New Mexico. There was 2 strong bond of
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20
affection between us. After my mother's death, my tathef
came oftqn,'mostly in Berkéléy, to visit me; and we had an
intimate and cloge association until his death,

. "Beginning in late 1936, my ipterests began to
change. These changes did not alter my earlier friendships,
my relations to my students, or ﬁy devotion to physics; but the
added something new. I can discern in retrospect more then
one reason for these changes. I had had a continuing,
sﬁoldering-fury about the treatment of Jews in Germany. I had
relatives there, and w;s léter to help in extricating them
and bringing them to this country. I saw what the depression
was doing to my students, Often they could get no jobs, or

. jobs which ﬁare wﬁolly inadequate, And through them, 1 began
to understand how deeply political and economic events
could affect men's lives, I began to feel the need to
Vparticipate more fully in the life of the cémmunity. Bu£ i
had no framework of political conviction or experience to
give me perspective in these matters.

"In the spring of 1936, I had been introduced by
friends to Jean Tatlock, éhe daughter of a noted professor of
English at the University; and in the autumn, I began to

. _court her, and we grew close to each other. We were at
least twice close enough to marriage to think of ourselves as
éngagedg Between‘1939 and her death in 1944 1 saw her very |

rarely. She told me about her Communist Party memberships;
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they were on again, off again affairs, andnever gseemed to
provide for her what she ias seeking. I do not believe that
her interests were really political . She loved this

country and its people and its life., She was, as it turned o
out, a friend of many fellow travelers and comiilnists, with a
number of whom I was latér to become acquainted,

"I should not give the impression that it was wholly
because of Jean Tatlock that I made leftwing friends, or felt
sympathy for cauges whih hitherto would have seemed s0 remote
from me, like the onglist cause in Spain, and the
organization of migratory workers. 1 hav;.meniioned some
of the other contributing causes. I liked the new sense of
companionsﬁip. and at the -time felt that I was coming to
be part of the life of my time and country.

"In 1937, my father died; a little later, when 1
came into an inheritance, I made a will leaving this to the
University of California for fellowships to graduate students.

"This was thé era of what the éomnunists then called
the "united front', 15 which fhay joined with many non-
communist groups in support of humanitarian objectives, Many
0f these objectives engaged my interest. I contributed to the
strike fund of one of the major strikes of Bridges' union;

1 subscribed to the People's World; I contributed to the
various committees and organizations which were intended to

help the Spanish loyalist cause. I was invited to help
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establish the Teacher's Union, which included faculty and
teaching assistants at the University, and school teachers of
the East Bay. I was elected recording secretary., My
connection with the Teacher's Union continued uptil some
time in 1941, when we disbanded our chapter,

"During these same years, } also began fto take

part in the management of the Physice Department, the

seldction of courses, and the awarding of fellowships, and in

the general affairs of the Graudate Sbhooi of the Univers;ty,
mostly through the Graduate Council, of which I was a member
for some years,

"I also became involved in other organizations.

. For perhaps a year, I was a member of the Westerm Council 6!
thé Consumer 's Union which was concerned with evaluating
information on products of interest on the West Coast. I do
not recall Arthur Kailet, the national head of the Consumer's
Union; at most I could have met him if he made a visit to the
West Coast. I joined the American Coumittee for Democracy
and Intellectual Freedom. 1 think it then stood as a protest
against what had happened to intellectuals and professioconals
in Germany. I listed, in the Personnel Security Questionnaire

. that I filled out in 1942 for employment with the Manhattan
Digstrict, the very few political organizations of which I
had ever been a wember., 1 say on that questionnaire that I

did not include sponsorships. I have no recollectiorn of the
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Friends of the Chinese Peopie, or of what, if.any, my
connectiqn with this organization was.

"The statement is attributed to me that, while I was
not a communist, I "had probably belonged to every communist
front organization on the West Coast and had signed many
petitions in which communists were interested.’ I do not

recall this gtatement, nor to whom I might have made it, nor

the circumstances. The gquotation is not true, It seens

clear to me that if I said anything along tﬁe lines quoted,
it was a half-jocular over-statement,

"The matter which most engaged my sympathies and
interests was the war in Spaih. This was mot a matter of
understanding and informed convictions. I had never been
to Spain; I knew a little of its literature; I knew nothing
of its history or politics or contemporary problems. But
like a great many other Americans I was auot;onally sgpmitted
to the loyalist cause. I contributed to various ?ﬁ?ﬂﬂ}zﬁﬁ¥§ns
for Spanish reliéfv I went to, and helped with, many parties,
bazaars, and the like. Even when the war in Spain was
mgnifestly lost, these acti;ities continued. The end of the
war and the defeat of the loyalists caused me great sorrow,

"It was probably through Spanish relief efforts
that 1 met Dr. Thomas Addis, and-Rudy Lambert. As to the
latter, our association never became close. As to the former,

he was a distinguished medical scientist who became a friend.
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Addis asked me, perhaps in the winter of 1937-38B, to contribute
through him to the Spanish cause. He made it clear that this
money, unlike that which went to the relief organizations,
would go straight to the fighting effort, andthat it would go
through communist chapnels. I did =0 contribute; usually
when he communicated with me, explaining the nature of the
neéd, 1 gave him sums in cash, probably never much less than
a hundred dollars,‘and occasionally perhaps somewhat more
than that, several times during the winter. I made no such
contributions during the spring terms when I was in Pasadena
or during the gummers in New Mexico. Later -~ but I do not
reﬁember the date -- Addis introduced me to Isaac Folkoff,
who was, as Addis indicated, in some way connected with the
Communist Party, and told me that Folkoff would from then on
get in touch with we when there was need for money. This he
did, in much the same way that Addis had done before, ?ﬁ_
before, these contributions were for specific purposes,
principally fhe Spanish War and Spanish relief, Sometimes
1 was asked for money for other purposes, the organization
of migratory labor in the California valleys, for instace.

| I doubt that it occurred to me that the oontributions might -

. . be directed to other purposeia than those I had inte_ixded, or

that such other purposes might bé evil. 1 did pot then
regard communists as dangerous: and some of their declared

objectives seemed to me desirable.
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"In time these contributions came to an end. I
went to a big Spanish relef party the night before Peaid
Harbor; andthe next day, as we heard the news of the outbreak
. _ of war, 1 decided that 1 had had about enough .of the Spanish
cause, and that there were other and more pressing crises
in the world. My contributions would not have continued much
longer. |
My brother Frank married in 1936. Our relations
thereafter were inevitably less intimate than before., He
told me at ;he time -~ probably in 1937 -- that he and his
wife Jackie had joined the Communist Party. Over the years
we saw one another as occasions arose. We still spent summer
. : holidays together. 1In 1939 or 1940 Frank and Jackie moved to
Sanford'; in the autumn of 1941 they came to Berkeley, and
Frank worked for the Radiation Laboratory. At that time he
mede it clear to me that he was no longer a member of the

Y

Communist Party.
"As to thelalleged activities of Jackie and EraPk

in 1944, 1945 and 1946: 1 was not in Berkeley in 1944 and
1945: 1 was away most of the first halfof 1946; I do not know
whether these activities occurred or not, hnd if I had any

‘ . knowledge of them at the time it would heve bLeen very sketchy.
After Christmas of 1945 my family and I visited my brother 's
family for a few days during the holidays, and I f_emember

that we were there New Year's eve and New Year's day in 1946,
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On New Year's day people were constantly dropping in. Pinsky
and Adelaon, who were at most casuai acquaintances of mine,
may have been among them, but I cannot remember their being
thére, nor indeed #o I remember any of thé others who-drdpﬁed
in that day or what was diacussed,
"1t was in the summer of 1939 in Pasadena that I
' 2irst met my wife. She was married to Dr. Harrigon, who
Kwas a friend aﬁd agsgsociate of the Tolwans, Lauritseus and othe:
of the California Institute of Technology faculty. 1 learuned
of her earlier marriage to Joe Dallet, and of his death
fighting in Spain. He had been a Communist Party official,
and for a year or two during thelr brief marriage my wife
. was a Communist Party member. When I met her I found in her
a deep loyalty to her former husband, a complete disengagement
from any political activity, and a2 certain disappointzment and
contempt that the Cowmmunist Party was not in fact what she
had once thought it was. |
"My -own views were also evolving. Although Sidney
and Beatrice Webb's book on Russia, which I had read in 1836,
.and the talk that I heard at that time had predisposed me
. to make much of the economic progress and genera) level of
. welfare in Russia, and little of its political tyrahny, ny‘
views on this were to chaﬁge. 1 read about the purge trials,
though not in full detail, and could ncver find arview of

them which was not damning to the Soviet system. 1In 1938 °
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I met three physicists who had actually livgd in Bussia

in the 30's. ‘nlllwere eminent scientists, Placzek, Weisskopf

and Schein: and the first two have become close friends. What
. they reported seemed- to me so solid, so t;ntauatical, so true,

that it made a great impression; and it presented Russia,

even whan saeﬁ frow their limited efperience, as a land ot

purge and terror, of ludicrously bad management and of a

long-suffering people. I need to make ciear that this changing

opinion of Russia, which was to be reigbrced by the Nazi-

Soviet pact, and the behavior of the Soviet Union in Poland

and in Finland, did not mean a sharp break for me with those

who held to_different views., At that time I did not fully
. | understand ~- as in time I came to understand -- how
completely the Communist Party in.this country was under the
control of Russia, During and after the battle of Erance,
however, and during the battle of Englahd the n;xt autumn,
I found myself increasingly out of sympafhy with the policy
of disengagement and neutra?ity that the communist press
advocated.

"After ouw marriage in 1940, my wife and 1 for

about teo years had much the same circle of friends as I
had had before -- mostly physicists and University peﬁplea
Among theﬁ fhe Chevaliers, in partiéular,'showed us many acts
of kindness. We were occasionally invited to more or less

obviously leftwing affairs, Spanish relief parties that still
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continued; and on two occasions, dnce in San Franocisco aqﬂ
once in Berkeley, we attended social gatherings of apparently
well to do poople, at which Schneiderman, an ofticial of |
.‘ the “ommunist Party in California, attempted, not with
succéss as far as we were concerned,-to explain what the
communiat line was all about, I was asked about the Berkeley
meeting in an interview in 1946 with agents of the F.B.B,
I did not then recall this meeting, and in particular did not
in any way connect it with Chevalier, about whom the ag;nts
were questioning me; hence it seemed wholly irrelevant to
the matter under discussion, Later my wife reminded me that
the Berkeley meeting had occurred at the house of the
._ R Che-vali.ers';' and when I was asked about it by the F.B.I. in

1950, ‘I told them so.

"We saw a little of Kenneth May; we both 1liked him,
It would have been not unnatural for us to go to a housewarming
for May and his wife; neither my wife nor I remember such a
party. Weinberg was known to me as a graduate student; ﬁiﬁkay
I did not know. Steve Nelson came a few times with his
family to visit; he had befriended my wife ;n Paris, at the
-time of her husband's death in Spain in 1937.  Neither of us

. | has seen him since 1941 or 1942.

"Because of these associations that 1 have deacribéé;

and the contributions mentiﬁned earlier, I might well have

appeared at the time as quite close to the Communist Party —-
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perhaps even to some people as belonging to it. As I have
said, some of its deciared objectivgs seened to we desirable,
But I never was a nembér of the Communist Party. I never
. accepted communist dogma or theory; in fact, it never made
sense to me. I had no clearly formulated political views.
I hated tyranny and repression and every form of
dictatorial control of thought. In most casses I did not in
those days know who was and who waslnot a member of the
Communist Party. No one ever asked me t§ join the Communist
Party.
* "Your letters sets forth statements made ip 1942-45
by persons said to be Communist Party officials to the effect
. that I was a copcealed member of the Communist Party, 1 have
no knoﬁledge as to what these pqople might have said, What I
do know is that I was never a member‘of the party, cencealed
or open, Even the names of some of the people mentioﬁed Qre
stranﬁe to me, such as Jack Manley and Katrina Sandow., 1
doubt that 1 met Bernadette.Doyle, although I recognize'her
name. Pinsky and Adelson I met at most casually, as
previously mentioned.
By the time that we moved to Los Alamos in early
1943, both as a result of my changed views and of thé great
pressuré of war work, wmy particigation in leftwihg
organizations and my associations with leftwing ciicles had

ceased and were never to be re-established.
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"In August 1941, I bought Eagle Hill at Berkeley
for wy wife, which was the first home we had of‘our own, We
settled down to live in it with our new baby. We had a good
many friends, but little leisure. My wife was working in

biolog at‘the University, Many of the men I had known went

off to work on radar and other aspects o} 4 military researcho

I was not without envy of them; but it was not until my firat:

connection with the rudimentary atomic emergy enterprise that
I began to see any way in which I could be of direct use.”

Let tﬁe record show_that Mr. Oppenheimer has aéked
to be excused briefly,

"The War Years.

"Ever since the discovery of nuclear fission, the
possibility of powerful explosives based on it had been very
much in my wind, as it had in that of many other physicists,
We had some understanding of what this might do for us in the

war, and how much it might change the course of history. In

- the autumn of 1941, a special commitee was set up by the

National Academy of Sciences under the chairmanship of
Arthur Compton to review the prospects and feasibility of
the different uses of atomic energy‘:or military purpodses,
I attended a meeting of this committee; this was my first-
officiai coanection with the afamic,energy program,

"After the Academy meethg, I sbent some time in

preliminary calculations about the construction and
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perfornaqce of atomic bombs, and became ipcreasinsly excited
at the prospects._ At the same time I still had a‘quite heavy
burden of academic work with courses and graduate students,

I also began to consult, more or less regularly, with the
staff of the Radiation Laboratory in Berkeley on their program
for the electro-magnetic separation of uranium isotopes.
I wa< never a member or employee of the laboratory; but I
atténded many of its staff and policy meetings. With the help
of two of my graduate students, I developed an'invention
which was embodied in the production plants at Q®ak Ridge.
I attended the conference in Chicago at which the
Metallurgical Laboratory (to produce plutonium) was establishec
and its initial program projected.

"in th§ spring of 1942, Compton called me to
Chicago to discuss the state ofwork on the bomb itself,
During this weeting Compton asked he to take the responsibility
for this work, which at that time consisted of numerous
gscattered experimental projects, Although I had no
administrative experience and was not an experimental
physiéist, 1 felt sufficieﬁtly informed and challenged by
the_problem to be glad to accept, At this time I became an
employee of the Metallurgical Laboratory.

"After this cﬁnference 1 called together a

theoretical study group in Berkeley, in which Bethe, Konopingk:

Serber, Teller, Van Fleck and 1 participated. We had an
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adventurous time. We spent much of the summer of 1942 in

Berkeley in a joint study that for the first tiﬁe,really

came to grips with the physical problems of atomiq‘bombs,
:. ' atomic explosions, and the possibility of using fisgion
explosions to initiate thermo-nuclear reactions. 1 called
this‘possibility to the atténtion of Dr: Bugh during the.late
summer: the technical views on this subject were to develop
and change from then until thg present day,

"After these studies there was little doubt that a
potentially world-shattering undertaking lay ahead.11We began
to see the great explosion at Alaﬁbgbrdo and the greafer
explosions at Eniwetok with a surer toreknowledge; We also
. . began to see how rough', difficult, challenging and unpredict-

able this job mighs turn out to be,
"When I entered the employ of the Metallurgic#l
Laboratory I filled out my first Personnel Security
Quesfionnairé.“‘
iLLet the record show that Dr., Oppenheimer has
returned to the hearing room."
"Later in the summer, I had wofd’from Compton that
there was a question of my clearance on the ground that I had
. belonged to leftwing groups; but it was indicated that this
would mot prove a bar to my further work on the program.
S | "In later summer, after a revieﬁ of the oxperimental

work, 1 became convinced, as did otﬂhers, that a major change
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wasg called for in the work on the bomb itself., We needed a
central laboratory devoted wholly to this purposé, where
people could talk freely with each other, where theorefical
:. ! ideas and experimental findings conld affeéteach other,
where the waste and frustration and error of the many
compartmentalized experimental studies could be eliminated,
where Qe could begin to come to grips with chemical,
metallurgical, engineering and ordnance problems fhat had so
far received no consideration., We theraforé sought to
egtablish this 11aboratory for a direct attack on all the
problerms inhéreut in the ms t rapid possible Qevelﬁpment and
production of atomic bombs.

. - "In the autumn of 1842 General Groves assumed charge
of the Manhattan Enginear Digtrict. I discussed with him the
need for an atomic bomb laboratory. There.had been gome
thought of muking this laboratory a part of Oak Ridge., For
a time there was suppﬁft for mnkiné it a military eétablishmen1
in which key pérsohnel would be commissioned as officers;
and in preparation for this course i once went to the
Presidio to take the initial steps toward obtaining a
commigssion. After a good deal of discussion with the personne
who wéuldfbe‘needed'nt Los Alamos and with General Groves and
his advisers, it was decided that the Laboratory should,
at least initially, be a civilian establishment in a military

post, While this consideration was going on, I had showed.
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General Groves Los Alamos; and he almostrimmediatoly took
steps to acquire the site,

"In early 1943; I received a letter signed by

. General Groves and Dr, Conant, appointing me director of the
_laboaratory, and outlining their conception of how it was to
be organized and administered, The necessary éonstruction
and assembling ofrthe neéded facilities were begun, All of
us worked inm close collaboration with tﬁe engineers of the
Manhattan District.

The site of Los Alamos was selected, in part at least
because it enabled those responsible to balance the obvious
need for security ﬁith the egqually important need oflfrae

' . - communication among those engaged in the work. Security,
it was hoped, would be achieved by removing the laboratory
to a remote area, fenced and patrolled, where communication
with the outside was extremely limited. Telephone calls were
monitored, mail was censored, and personnel who teft the
area .- something permitted only for the clearest of causes--
knew that their movements might be under surveillance.
On the other hand, for those within the community, fullest
exposition and discussion among those competent to use the

. , information was e_ﬁcouraged. |

"The last monthsvof 1942 and early 1943 'had hardly
hours enough to get Los Aiamos established, The real problem

had to do with getting to Los Alamos the men who would make

W¥ 32835 DoclId:364799 Page 36



35
a success pf the undertaking. For this we needed to
understand as clearly as we then could what our technical
program would be, what men we would need, what facilities,
._. what organization, what plan,

The program cof recruitment was massive., Even though
we then undérestimated the ultimate size of the laboratory,
which was to have almost 4,000 members by the spring of 1945,
and even though we did not at that time see clearly some of.
the difficulties which were to 'bedevil and threaten the
enterprise, we knew that it was a big,'complex and diverse job.
Even the initial plan of the laboratory called for a start
with more than one hundred highly qualified and tfained
scientists, to say nothing of the technicians, gstaff and
machanics who would be required for their support? and of
the equipment thaf we would have to beg and borrow since
there would be no time to build it from scratch. We had to
recruit ata time when the country was fyully engaged in war
and almost every competent scientist was already involved
in the miiifary effort. |

QThe primary burden of this fell on me., To recruit
staff 1 traveled all over the country talking with people
who had been working on ome or another aspect of the atomic
. ] 7 en_ergy enterprise, and people in radgr work, for exampl_e_, and

underwater sound, telling them‘about the job, the place that

we were going to, and enlisting'their enthusiasm,
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"In order to bring responsible scientigts to Los
Alamos, I had to rely on their sense of the interest, urgency
and reasibility of the Les Alamos dission. 1 had to tell
them enough of what the job was, and give strong enﬁugh
assurance that it might be successfully accomplished in time
to affect the outcome of the war, to make it clear that they
were justified in their leaving other work to cﬁme to this job.
"The prospect of.coming to Los Alamos aroused great
misgivings. It was to be a military post; wen were asked to
sign up wmore or less for the duration; restrictions on
iravel and on the freedom of families to move about were to
be severe: and no.one could be sure 0f the extent to which .
. the necessary technical freedom of action could actually be
maintained by the laboratory. The notion of disappearing
into the New Mexico desert for an indeterminate period and
under quasi-militery auspices disturbed a good many scientists.
and the families of many more. But there was another side to
it, Almost eﬁeryone realized that this was a great'undar-
taking. Almost everyone knew that if it were completed
successfully and rapid enough, it wmight determine the outcome
of the war., Almost everyone knew that it was an unparalleed
. opportunity to bring to bear the basic knowledge and art of
science for the benefit of ﬁis country. Almost'everyone knew
that this job, if it were achieved, would be a part of

history. This sense of excitement, of devotion and of
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patriotigm in the end ﬁrevaﬂed. Most of those with ﬁhom I
talked came to Los Alamos. Once they came, confidence in the
enterprise grew as mepn learned mow of the technical status
of the work; and though the laboratory was to double and
fedbﬁble its size ﬁany timesrbetore the end, once it had
started it was oh the road to success.

“We had information in bhhose days of German
activity in the field of nuclear fission., We were aware of
what it mightmean if they beat us to the draw in the develop-
ment of atomic bombs. The consensus of all our opinions, and
every directive that I had, stressed the extreme urgency of
our work, as wéil as the need for guarding all knowledge of
it from ocur enemies. Past communist cbnnections or sympathies
dié nbdt necessarily disqualify a man from employment, if we
had confidence in his integrity and dependability as a man.

"There are two iteﬁa of derogatory information on
which I need to comment at this point, The first is that it
was reported that I had talked the atomic bomb question over
with Communist Party members during this period (1942-45).
The second is that I was responsible for the employment o#
the atomic bomb project of individuals who were members o
the Communist party or closely associated with activities:or
te® Communist Party.

“"As to the first, my only discussions of matters

connected with the atomic bomb were for official work or for
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recruiting the staff of the enterprise. So far as 1 knew
nona of these discussions were with Communist Party members,
I never discussed anything of my secrét work or anything
about the atomic bomb with Steve Nelson. -

"As to the statement that I secured the employment
of doubtful persons on the project: Of those mentioned,
Lomanitz, Friedman and Weinberg were never employed at Los
Alamos, 1 believe tha; I had nothing to do with the
employment of Friedman and Weinberg py the Radiation
Laboratory:; 1 had no responsibility for the hiring of anyone
there. During the time that I continued to serve as a
consultant with the Radation Laboratory apd to advise and
direct the work of some of the graduate students, I asaigned
Bavid Bohw and Chaim Richman to a problem of basic science
which might prove useful in analyzing experiements in
connection with fast neutrons. That work has long heen
published, Another graduate student was Rossi Lomanitz, I
remember vaguely a conversation with him in which he expressed
reluctance to take part in defense research, and I encouraged

him to do what other scientists were doing for their country.

Thereafter he did work at the Radiation Laboratory. I

remember no details of our talk, If I asked him to work on
te project, I would have assumed thathe would be checked by
the security officers as a matter of course, Later, in 1943,

when Lomanitz was inducted into the Army, he wrote me asking
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me to help his return to the project. I forwarded a copy of
this letter to the Manhattan District Security officers, and
let the matter rest there. Still later, at Lomanitz' request,
. 1 wrote to his cénmnqing officer that he was qual;figd for
advanced technical work in ths Army, |

"I asked for the tramsfer of David Bohm to Los
Alahos; but this request, like all others, was subject to the
assumption that the usual security reqguirements would apply;
and when 1 was told that there was objection on security
grounds to this transfer, I was much surprised, but of course
agreed. David Hawkins was known to the Personnel Director
at the laboratory, and I had met and liked him and found him

. ‘ intelligent; I supported the suggestion of_the Personnel
Director that he come to Los Alamos. I understand that he
had had leftwing associations; but it was not until in
March of 1951, at the time of his testimony, that I knew
about his membership in the Communist Party.

"Iﬁ 1943 when I was alleged to have stated that "1
knew several individuals them at Los Alamos who had been
members of the Communist Party,” 1 knew of only one; she was
my wife, of vhose disassociation from the party, and of whode

. integrity and loyalty to the United States I had no question,
Later, in 1944 or 1945, my brother Frank, who had been
cleared for work in Berkeley and at Oak Ridgé, came to Los

Alamos from Oak Ridge with official approval.
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"I kmew of no attempt to obtain secret information
at Los Alanos.. Prior to my going there ﬁy friend Haakon

Chevalier with his wife visited us on Eagle Hill; probably

in early 1943. During the Visit; he came into the kitchen
.and told me that George Ententon had spoken to him of the
possibilitf of trapnsmitting technical information to Soviet
scientists, I made some strong remark to the effect that this.
sounded taerribly wrbng to me, The discussion ended there.

Nothing in our long standing friendship would have led ﬁe to

believe that Chevalier was actually seeking information; and
I was certain that he had no idea of the work on which 1 was
engaged.

. : ' "It has long been clear to me that I should have
reported the incident at once. The events that led me to
report it -- which 1 doubt ever would have become known without
my report -- were unconnected with it. During the éuMmer of
1943, Colonel Lansdale, the Intelligence Office of the
Manhattan Digtrict, came to.Los Alamos and told ﬁe that he
was worried about the security.situation in Berkeley ;ecause
of the '-aétivities_of the Fedéraion of Architects, Engineers,
Chemists and Technicians. This recalled to my mind that

. Eltenton was a member and probably a promoter of the FAECT.
Shortly thereafter, I was in Berkeley and I told the
'security officer that Elténtdn would bear watching. When

asked why, I said that Eltenton had attempted, through
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intermediaties, to approach people on the project, though 1
mentioned neither myself nor Chevalier. Later, when General
Groves urged me to give the details, I told him of my |
. éonversﬁion w:ltAh Cbevalier, I still think of Chevalier a8 a
friend.

“The story of Los Alamog is long and complex., Part
of 1t is public history. Fér me it was 2 time so filled with
wﬁrk, with the need for decision and action and consultation,
that there was room for little else. I lived with my family
in the community which was Los Alamos., It was a remarkable
community, inspired by a high sonse of missiqn, of duty and
of destiny, coherent, dedicated and remarkably selfless. There

. was plenty in the life of Los Alamos to cause irritation;
the security restrictions, many of my own devising, the
inadequacies and inevitable fumblings of a military posf
pnlike any that had ever existed before, shorfagas, inequities,
and in the laboratory itself the shifting emphasis on
different aspects of the technical work as the program moved
forward; but 1 have never known & group more understapding
and morerdevoted to a common purpose, more willing to lay
aside personal convenlence and prestige, more understanding

. of the _ro.le that they were playing in their country’'s

htstofy, Time and again we had in the technical work almost
paralyzing crises. Time and again the laboratory drew itself

together and faced the new problems and got on with the work.
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We worked by night and by day; and in the end the many jobs
were done,

"These years of hard and loyal work of the scientist:
culminated in the test on July 16, 1945, ‘It was a success.
I believe that in the éyas o: th8 War Dep;ftnent, and other
knowledgeable people, it waa as garly?a.succéss-as they had
thought possible, given all the circumstances, and rather a
greifar one, There were many 1ndic?tions from the Secretary
of War amd Gengrai Groves,’and‘many others, that official
.6p1nion ws§-one of satisfaction with what had been
aécdﬁp}ishad. At the time, it was hard for us in Los Alaﬁos

1
'ndt to share that éatisfaction, and hard for me not to accept
. the conclusion that I had managed the enterprise well and -
played a key part in its success. But it needs to be stated
that many others contributed the decisive ideas and carried
out the work which led to this success and that my role
was that of understanding, encouraging, suggesting and
deciding, It was the very opposite of a one man shdw.
"Even before the July 16th test and the use of the
bowbs in Japan, the members of the laboratory began to have
a new sense of ths;possibla import of what was -going on. In
. : the early days,.when success was‘ less certain and timihg
unsure,.and the wa; ﬁitﬁ Germany and Japan iv a desperate

phase, it was enough for u©s to thiok that we had ajob to do.

Now, with Germany deteatqd; the war in the Pacific approaching
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a grisis, and the success of our undertaking almost assured,
there wis 8 sense both of hope #nd of angiety as .to what
this spectacular development might portend for the future,

. ' This came to us a little earlier than to the public g‘eneraily
because we saw the technical development at close range and
1n_socret; but its 4gquality was very much the same as the

_ﬁublic response after Hiroshima and Nagasaki.
“Thus it was natural that in the spring of 1945

I welcomed the opportunity when I was asked-by Secretary

Stimson to serve, along wifh Compton, Lawrence and Fermi,

on.an advisory panel to his Interim Committee on Atomic Energy.

We met with that committee on tﬁe l1st of June 1945; and even
® during the week when Hiroshima and Nagasaki were being bombed,
we met at lLos Alamos to sketch out a2 prospectus of what the
tecﬁnical future in atomic emergy might look like: atomic

war heads fﬁr guided missiles.rimprovements in bomb designs,

the thermonuclear program, pewer,propulsion, and the new

tools available from atomic technology for research in sclence,

medicine, and techonology. This work absorbed much of my time,

during September and October; and inmn conﬁection with it I was
asked to consult with the War and State Departments on atomic
energy legishtion; g2nd in a prélimipary way on the inter-
national control of atomic energy.

"I resigned as.Director of Los Alamoa on October 16,

1945 after having secured the consent ofCommander Bradbury
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and General Groves that Bradbury should act as my successor.

"There were then on the books at the laboratory,
embodied in memoranda and reports and suumarized by me in
letters to General Groves,‘developments in atomic weapons,
which could well have occupied years for their fulfillment,
and which have in fact provided some, though by no means all,
of the themes for Los Alamos ;ork since that time, It was
not entirely clesr whether the future or‘atomic weapons work
in this country should be continued at or coﬁ;ined to Los
Alamos or started elsewhere at z more accessib1§ and more
practical site, or indeed what effect international agreements
might have on the program. But in the meantime Los Alamos

had to be kept going until there was created an authority

'competent to decide the question of its future. This was to

take almost a year,

The Post War Period.

"In November 1845, 1 resumed my teaching at the
California Institute of Technology, with an intention and hope
never realized, fhat this should be a full time undertaking.
The consultation about postwar matter which bhad already begun
continued, and I was asked over and over both by the |
Executive and the Congress for advice on atomic energy. 1
had a feeling of deep responsibility, interest and concern
for many of the problems with which fhe development of atomic

epergy confronted our country.
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“This development was to be a major factor in the
history of the evolving and mounting conflict between the free
world and the Soviet Union., When I and other scientists were
_ . ' called on for advice, our principal duty was to make our
technical exper;ence and judgment available, We were called
to do this 1§ a copntext and against a background of the
official views of the government on the military and
political situation of our country. hlmmediately arter.the War,
1 was deeply involved in the effort to devigse effective means
for the ipnternational control of atomic weapons,‘means
which might, 1ﬁ the words of those days, tend toward the
elimipation of war itseif. As the prospects of success
receded, and as evidence of Soviet hoatility and growing
milipary power accumulated, we had more and more to devote
ourgselves to finding ways 6! adapting our atomic potential to
offset the Soviet threat. In the period marked by the first
Soviet afomic explosiopn, the war in Korea and the Chinese
cdmmunist intervention there, we were principally preoccupied,
though we never tortot long term problems, with immediate
measures which could rapidly buiid up the strength of the
_ United States under the threat of an imminent genmeral war,
As our own atomic potanf1a1~increased and developed, we were
awar; of the dangers 1nherént in comparable developments by
the enemy ; and preventive and defensive measures were very

much on our minds. Throughout this time the role of atomic
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weapons was to be cegtral.
From the close of the war, when 1 returned to the
West Coast until finally in the spring of 1947 when I went
to.Princeton 88 the Director of The-lnstitute for Advanced
Study, I was able to spend very little time at home and ip
teaching in California, In Cctober 1945, at the request of
'Secretary of War Patterson, 1 had testified before the House
Committee on Military Affairs ip support of the May-Johnson
Bill, which I endorsed as an interim mﬁans of bringing about
without delay the much needed transition from the wartime
administration of the Manhattan District to postwar management
of the atomic energy enterprise. 1In December, 1945, and later,
. I appeared at Senator McMahon's reqest in sessions of his
Bpecial Committee on Atomic Energy, which was considering-
. legidation on the same.subject. Under fhe chairmanship of
Dr. Richard Tolman, I served oo a committee set up by General
Groves to cousider classification policy on matters of atomic
anergy. For two months, early in 1846, 1 Qorked steadily
as a member of a panel, the Board of Consultants to the
Secretary of State’'s Committee on Atomic Energy, whih, with
the Secretary of State's Committee, prepared the so-called
; . . Acheson-Lilienthal report. After the publication of this
reﬁort; i spoke publicly in support of it, A little later,
when Mr. Barﬁch was appointed to repieaent the United States

in the United Nations Atomic Energy Committee, 1 became one
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of the scientific consultants to Mr. Baruch, and his staff
in preparation for and in the conduct of our efforts to gain
support for the United States' plan. 'I continued as consultant
.. tb General Osborn when he took over the effort.

"At the end of 1846 1 was appointed by the President
as a member of the General Advisory Committee to the Atomic
Energy Coﬁmission.’ At its first meting I was elected Chairmap
and was reelected until the expiration of my term in 1952,
This was my principal assignment during these years as far
as the atomic energy program was concerneéd, and my principal
prenccupation aﬁart from academic work,

"A little later I was appointed to the Committee

. on Atowic Energy of the Resgarch and Pevelopment Board, which
was to advise the Military Establishment about the technical
aspects of the atomic energy program: I served oan it for
seven years; and twice was designated chairman of special
panels set up by the Committee,

"Meanwhile I had becowe widely regarded as a
principal author or inventor of the atomic bomb, more widely,
I wall knew, than the facts warranted. In a modest way 1 had
become a kind of publc persopage, 1 was deluged as I have bean
ever since with requests to lecture, and to take part in
numerous scientific¢c activities and public affairs. Most of
these I did not accept. Some, important for the promotion of

science or learning or of public policies that corresponded
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to my convictions, I did accept: the Council of the National
Academy of Sciences, the Commitee on the Present Dinger;
the Board of Oversee£s of Harvard Col]ege, and a go&d number
of others.

"A quite different and 1 believe unigue occurrence
is cited as an item of derogatory information -- that in
1946 1 was "listed as Vice Chairman on the letterhead of the
Independent Citizens Committee of the Arts, Sciences, and
Professions, Inc. . . ; cited as a Communist front by the
House Committee on Un-American Activities.” The fact }s that.
in 1946, when I was at work on the international contrﬁl
of atomic energy, I was notified that I hgd been nominated

. and then elected as Vice Chairman of this organization.
When 1 began to see that its literature included slogans such
as "Withdraw United States troops from China" z2nd that it was
endorsing the criticism enunciated by the then Secretary
Wallape of the United States policy on atomic energy, I
advised the organization in a letter of October 11, 1946,
fhat 1 was not in acco;'d with its policy, that I regarded the
"recommendations of Mr. Wallace as not likely to advance the
cause of tinding‘a satisfactory solution for the control of
. atomic energy, and .that I wished to relsig'n, When an effort was

made to dissaade me from this courserl again wrote on
December 2, 1946, ingisting upon resignation.

Later in the postwar period an incident occurred
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which seems to be the basis of one of the items of

derogatory infomation. In May, 1950, Paul Crouch, a former

communist official, and Mrs. Crouch, testified befre the

California State Committee on Un-Americam Activities that

in July 1941 they had attended a Communist Party meeting at a
house in Berkeley, of which I was then the tenant. On the
basis of pictures and movies of me which they saw some eight
years later, they said they recognized me as having been
pi-esento ¥hen the F.B.I. first talked to me about this
alleged incident, I wa< quite certain that nc such meeting

as Crouch described had ocourred. So was my wife, when I
discussed it with her, Later, when I saw the testimony, I
became even more certain. Crouch had described the gathering
as a closed meeting of the Communist Party. 1 was never a
member of the party. Crouch said that no in?roductions had
been made. I would not recall ever having had.a group of
people at my home that had not been introduced. 1In May of
1952, I again discussed this-ineged meeting with the U, S,
attorney in the Weinberg case (an indictment against Joseph
Weinberg for perjury for haviné among other things denied
membership in the Communist Party). I again said that 1
could not have been present at a cl osed meeting of the
Communist Party because I was not a member of the party; that
I had searched my memory and that the only thing that

conceivably could be relevant was the vaguest impressions that
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someone on the campus might at some time have asked permission
to use our home for a gathering of young peopls; that;
however, I could recall no such gathering, nor any meeting

. ~even remotely resembling the one described by Crouch; tht I
thought it probable that at the time of the meeting, which by
then had been fixed by Crouch as approximately July 23rd,
my wife and I were away from Berkeley. Shortly thereafter, -
with the aid of counsel, we were able to establish that my
wife and 1 left Berkeley within a few days after July 4, 1941,
and did not return until toward the end of the first week in
August, |

"l need to turn now to an account of some of the

. ‘ measm;res which, as Chairman of the General Advisory Committee,
and in other capacities, I advocated in the years since the
war to increase the power of the United States and its allies
to resist and defeat aggressiom.

"The initial mewmbers of the General Advisory Committe
were Conant, then President of Harvard, DuBridge, President
of the California Institute of Technology, Fermi of the
University of Chicago, Rabi of Columbia University, Rowe,

_ Vice President of the United Frqit Company, Seaborg of the
| . University of California, Cyr'ilk.Smith ot tﬁe University of
Chicago, and Worthington of the DuPont Company. In 1948
Buckley, President of the Bell Telephone Lahoratoriea,

replaced Worthington; in the summer of 1950, Fermi, Rowe and
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Seaborg were replaced by Libby of the University of Chicago,
Murphree, President of Standard Oil Development Company, and
Whitman ﬁf the Massachusetts Institute of Technology. Later

Smith resigned and was succeeded by vo Neumann of The

. Ingtitute for Advanced Study.

"In these years from early 1947 to mid-1952 the

;Committee met sowe thirty times and transmitted perhaps as

many reports to the Commission. Formulation of policy and the
management of the vast atomic energy enterprigses were
responsibilities vested in the Coﬁmission itaelf, The General
Advisory Commitfee had the role, whih was fixed for 1t by
étatute, to advise the Commission, -In_that cgpacity.wé

gave the Commission our yiews on duestions which the
Comumission put Before us, brought to the Commission'’s
attention on our inmitiative technical matters of importance,

and encouraged and supported the work of the several major

installations of the Commission.

YAt one of our‘first meotings in 1947 we settled

" down to the job of forming our own views of the priorities,

And while we agreed that the development of atomic power and
the support and maintenance of a strong basic scientific
activity in the fields relevant to it were important, we

assigned top priority to the problem of atomic weapons. At

that time we advised the Commission that one of its first

jobs would be to convert Los Alamos into an active center
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for the development abhd improvement of atomic uéapons. in
1935-46 during the period immediately following th§ war, the
purpdaes Bf Los Alamos were nultiplé, It was the only
laboratory in the United States that worked on atomic weapons.
Los Alamos also had wide interests in‘scieni;fic natters only
indirectly related to the weapons program, ,Wé suggested that
‘the Comﬁission recogniz @ as the ldbofatorf's central and
primary program the improvement and divérsitication of atomic
weapons, and that this-undertaking have ¢ priérity second to
none, We suggested further that the Commission adopt
adwinistrative ﬁeasurea to make work at Los Alamos aft&ctivq,
to assist the laboratory in recruiting, to lhelp build ug |
. a strong theoretical division for guidance in atomic wéabq-ﬁs
design, and to take advantage of the availability of the
talented and brilliant comsultants who had been members of
the laboratory dﬁring the waf, In close consultation with
the Director of the Los Alamos Laboratory, we encouraged and -
supported‘courses'ot developmehi which would markedly 1ncreh§é
the value of our stockpile in terms of the destructive power
of our weapons, which would make the best use of existing
astockpiles and those anticipated, which.wﬁuld provide ﬁeapons
. - gsuitable for modern combat conditions and for varied forms of
delivery and which ip their cumulative e¢ffect would prééide
us with the great arsenal we now have,

We encouraged and supported the building up of
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the laboratory at Sandia whose pincipal purpose is the
integratibn of the atomic warhead with the weapons system in
which it is to be used. 1In agreement with the lLos Alamos stafi
we took from the very first the view that no radicalrimprove-
ment in weapons development would be feasible without a
program bt woapoﬁs pesting. We strongly supported such a
program, helped Los Alamos to obtain authorization for
conducting the tests it wished, and encouraged the establish-
ment of a permanent weapons testing .station and the‘idoption
of a continental test station to facilitate this work. |
As time went on‘and tﬁe development of atomic weapons
progressed, we stressed the importance of integrating out
atomic warheads and the development of the carrieis,'aircratt,
missiles, etc., which could make them of maximum effectiveness.

"wé observed that there were opportunities which
needed to be explored fpr significantly increasing our
arsedal of weapons both in numbers and in capabilities by
weans of production plant expansion and by ambitiaus programs
to enlarge the sources of raw mterials. It was not our
function to formulate military requirements. We did regard
it ws our function to indicate that neither the magnitude
of existing plant nor the mode of operation of exisfing plant
which the Commission inherited, nor the limitation of raw
materials to relatively well known and high grade sources of

ore, need limit the atomic weapons program.
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The four major expansion programs which were
authorized during the six years 1946 to 1952 reflect the
decision of the Commission, the Military Establighment, the
. E Joint Congressional Committee and other agencies of the
government to go far beyond the production program that was
inherited in 1946, And the powerful arsenal of'atbnic
weapong snd the variety of their forms adaptable to a
divarsitylot military useg which is today a major source of
our military strength in turn reflect the results of these
decisions. The record of minutes, reports and other ictivitigs
of the General Advisory Committee will show that that body .
within the limits of its role as an advisory group played =
. ‘ significant, consistent and unanimous part in encouraging and
supporting and apuetimes initiating the measures which are
responsible for these reéultaa |
"As a committee and individﬁally, our advice was
“sought on ether matters as well. As early as Qctober 1945
I had testified before a Senate Committee on the Kilgore-
Magnuson Bill -~ the initial wmeasure for a National Science
Foundation; like most scientists I was concerned that steps
- be taken for recreating in the United Sfates a healthy
. - scientific communityafter the disruption pf the lwar yesars.
Iﬁ the General Advisory Committee we encouraged the
Commission to do everything that it properly could to support

atomic s¢ience, both in its own laboratories and in the
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University centers to which we felt we'must ook for the
training of scientists for advances of a basic character,
Throughout the postwar period my colleagues and I sfrossed
the 1lmportance of éontinuing support and promotion of basic
gcience so that there might be a healthy balance between the
effort invested in military research and applied science,
and that invested in pure scientific training and reseafch
which is indispensable to all else. We supported the
Commission's decision to make available for distribution in
appropriate forpmd with appropriate safeguards the tracer
materials, isotopes and radioactive substances whih have
played so constructive a part in medicine, in biological
research, in techology, in pure science and in agriculture.

"We took an affirmative view on the development of
reacters for submarines and naval propulsion not only for
their direct military value but also because this seemed
a favorable and forward-looking step in the important program
of reactor development. We were, for the most part,
skeptical about the initially very ambitious plans for the
propulsion of aircraft, though we advocated the studies which
in time brought this program to a more feasible course, We
frequently pointed out to the Commission the technical
benefits whiéh would accrue to the United States by closer
collaboratidn withthe atomic energy enterprise in éanada

and the United Kiogdom.
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"During a1l the years that I served on the General
Advisory Committee, however, its major preoccupation was-iith‘
the production an& perfection of atomic iehpons. On the
various recpmnendations which 1 have described, there were
never, 8o far as 1 can remewber, any significant divorgence#
of opinion among fﬁe members of the committee. Thase
recommendations,.of course, constitute a very small sample of
the committee's work, but a typical one,
-"In view of the controversies that have developed
I have 1t the subject of the "Superé and tﬁermonuclelr
weapons for separate discussion ~- although our Committee
regarded this as a phase of the entiré yroblem of weapons;
: . "The Super itself had a long history of considera-
yion, beginning, as I have said, with our initial studies in
1942 before Los Alamos was established., It continued to be
the subject of study and research at Los Alamos throughout
the war., After the war, Los Alamos intself was ilnevitably
handicapped pending the enactment of necessary legislation
for the atomic energy enterprise. With the McMahon Act, the
appointment of the Atomic Energy Commission and the General
Advisory Committee, we inthe Committee,had_pccaslon at our
. ear ly meetings in 1947as well as in 1948 toldiscuss the
subject. In fhat pefiod the @eneral Adiisory'Connittee
pointed out the still extremely unclear status of the -

problem from the technical standpo;nt. and urged ancouragement

NW. 32835 DocId:364799 Page 58



57
of Los Alamos' efforts which were then directed toward
modest exploration of the Super and of thermonuclear systems.
No serious controversy arose about th? Super until the |
. Soviet explosion of an atomic bomb in the autumn of 1949,

"Shortly after tﬁat event, in October 1949, the
Atomic Energy Commission called a special session of the
General Advieéry Committee and asked us to consider and advise
two related qﬁestionu: first, whether in view b! the Soviet
success the Comuission'slprogram was adequatg, and if not,
in what way it should be altered or increased; éecond,
whether a "crash" program for the developwent of the Super
shoﬁld be‘a part of ahy new program. The Committee considered

__ . both questions, consulting var:l.-ous ofificials from the civil
and military branches of the Exeéﬁtive Departments who would
haje been concerned, and reached conclusions which were
communicated in a.report to the Atomic Energy Commission in
Octbﬁer' 1949,

"“This report, in response to the first question
that had been put to us, recommended a great number of
measures that the Commission should fake the increase in many
ways omr overall potential in weapons.

. | "Ag to the Super itself, the General Advisory

{ Committee stated its unanimous opposition to the initiation
by the United States of a crash program of the kind we had

been asked to advise on., The report of that meeting, and the
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S?crgtary's notes, reflect the reasons which moved us to‘
this conclusion., The annexes, in pafticular, whi;h dealt
more with‘poiiticai and policy considarationsg-- the report
proper wag essentially teéhnical in,character ~— indicated
differences in the views of members of the Committee. There
were two annexes, one signed by Rabi and Fermi, the other by
Conant, DuB;idge, Smith, Rowe, Buckley and mgself. “ (The -
ninth member of the dommittee, Seahérg; was abroad gt the time,

"It would have been surprising if eight men
considering a problem of extreme difficulty had each had
precisely the same reasoné for the conclusion in whid we
joined, But I think I em correct in asserting that the
. | -u-m-inimous opposition we expressed to the craéh program was ‘
based on the conviction, to which technical considerationsas
well as others contributed, that becatse of our overall
situation at that time such a program might weleh flther
than strengthen the position of the United Stat